
Прислухаймося до голосу природи 
 

Екологічні проблеми, що постали на стику тисячоліть, дуже складні. 
Вирішувати деякі з них необхідно терміново, щоб захистити людство від 
екологічних катастроф. Держава постійно розвиває національно-екологічну 
політику, удосконалює природоохоронне 
законодавство. 

У районі діє державна екологічна інспекція. Уже 5 років очолює її 
Петро ФЕСЯНОВ. У своїй діяльності інспекція керується Конституцією, 
законами України, актами Президента України та Кабінету Міністрів... Коло 
обов'язків державного інспектора з охорони навколишнього середовища 
досить широке. Це і контроль над раціональним використанням природних 
ресурсів (земля, поверхневі води, атмосферне повітря, рослинний і 
тваринний світ), поводженням з відходами, небезпечними хімічними 
речовинами, пестицидами й агрохімікатами, екологічна та радіаційна 
безпека. Словом, діяльність інспекції направлена на те, щоб дихали ми 
чистим повітрям, споживали чисті продукти, пили чисту воду... Про те, як 
досягти цього, як вирішуються проблеми охорони навколишнього 
середовища в районі й вели мову з Петром Олексійовичем. 

- У місті є великі промислові підприємства. Чи забруднюють вони 
повітря, воду? 

- Хочу сказати, що в районі всього декілька підприємств, які становлять 
потенційну небезпеку для навколишнього середовища, бо використовують у 
своїй технологи аміак. Це - "Таврида", маслоробний і м'ясокомбінати. Раніше 
до цієї групи можна було додати й АЗС... Нині ж через удосконалення 
технологій вони екологічної шкоди природі не завдають. Чого не можна 
сказати про станцію Сарни, через яку курсують потяги з різними, деколи 
вкрай небезпечними вантажами. 

Стабільності додає й те, що в Сарни, район прийшов природний газ. На 
рідкому паливі залишились тільки котельня військової частини, твердому 
- психлікарні. Це також зменшило викиди в повітря шкідливих речовин. До 
речі, нещодавно закінчилась операція "Чисте повітря", яку проводили разом з 
Державтоінспекцією. Перевіряли автомобілі на вміст шкідливих речовин у 
відпрацьованих газах. Багато транспортних засобів не відповідають нормам, 
їх власників оштрафували. 

Стосовно ж забруднення води стоками, то проблем тут вистачає. Хоча 
й кількість скидів зменшилась, на жаль, більше стало неочищених. Причина -
брак коштів на ремонт очисних споруд підприємств. Вихід із цього бачу в 
тому, щоб якнайшвидше передати їх у комунальну власність міста, де нині 
перебуває тільки КП "Екосервіс", що займається збором і транспортуванням 
стоків, їх біологічною очисткою. 

- Людина - частина природи. І саме вона завдає чимало шкоди 
навколишньому середовищу. Тут і незаконний видобуток корисних 
копалин, несанкціоновані вирубки лісів та ін. Як боротися з цим? 



- За 5 років, що працюю на посаді старшого держінспектора з охорони 
навколишнього середовища, побував у таких куточках Сарненщини, про які 
раніше й не здогадувався. Є місця дуже красиві. Наше Полісся взагалі 
чудовий край. На жаль, майже скрізь видно сліди негосподарської діяльності 
людини, що завдають величезної шкоди природі. Зокрема той же само-
вільний видобуток бурштину. Пошкоджуються гектари лісових насаджень, 
сільськогосподарських угідь. Згідно ж із Законом України "Про надра" 
видобуток корисних копалин повинні проводити тільки державні 
підприємства. Після закінчення роботи вони ж мають здійснити рекульти-
вацію, тобто повне відновлення ділянок, на яких їх видобували. Робота це 
досить складна, потребує великих коштів. І дрібним старателям, звичайно, не 
під силу. Та їх не зупиняє те, що завдають шкоди, не думають вони і про 
майбутнє власних дітей. Головне - гроші. Не лякають їх і штрафи. Вважаю, 
що проблема ця соціальна, і вирішувати її потрібно саме з цього боку. 
Не меншої шкоди лісам завдають і і несанкціоновані вирубки. У всіх, мабуть, 
на слуху ті ж зрізані дуби, підпільні пилорами. Добре, що є такі 
підприємства, як Клесівський, Сарненський держлісгоспи, що чимало зро-
били й роблять для того, аби не зникли в нас ліси, не перевелися в них птахи, 
тварини. 

Варто сказати, що багато проблем виникає через незнання громадянами 
законів України. До них належать і керівники новостворених підприємств, 
які часто не знають, що потрібні дозволи та ліміти на утворення та розміщен-
ня відходів, викиди в атмосферне повітря та ін. Не знають, як їх привести у 
відповідність до діючих норм, що призводить до забруднення навколишніх 
територій, повітря... Не завжди керівники підприємств звертаються із за-
питами у відповідні районні й обласні інстанції з проханням виділити кошти 
на утримання в належному стані тих же очисних споруд. А тільки за 5 років у 
район вкладено з державного, обласного бюджетів на охорону навколиш-
нього середовища понад 0,5 млн. грн. 

Або такий факт. Як тільки зійде сніг, люди, наводячи порядок, 
спалюють сміття, минулорічну траву біля доріг, залізничних колій, де 
накопичуються різні шкідливі речовини. Це приводить до забруднення 
повітря та загрози виникнення пожеж. Що, на жаль, часто й трапляється. 
Розростаються не тільки в місті, а й у селах, селищах, у лісах ті ж 
сміттєзвалищ. 

- Який же вихід бачите з цієї ситуації? 
- Перш за все тут повинні на повну силу спрацювати органи місцевого 

самоврядування, які, до речі, згідно із законом і відповідають за охорону на-
вколишнього середовища на своїх територіях. При кожній раді є 
адмінкомісія. На жаль, в основному тільки на папері. І, звичайно ж, важливу 
роль мають відігравати працівники лісової охорони, рибінспекції, 
мисливських і рибальських громадських організацій. Саме вони повинні 
спрямовувати свою діяльність на попередження порушень, а то й злочинів, у 
сфері природного середовища. Роз'яснювати людям про відповідальність 
перед законом за шкоду, завдану природі неправомірними діями, про те, що 



залишать майбутнім поколінням. Адже на відтворення того ж лісу треба не 
один десяток років. Тоді, можливо, й не ловили б рибу сітками під час 
нересту, не нищили б ягідники гребінками... 

- І наостанок. У районі багато водойм уже перебувають в оренді. їх 
власники забороняють рибалкам ловити там рибу. Чи законно це? 

- Це питання дійсно турбує багатьох. Тому хочу наголосити, що 
заборона займатися на орендованих ставках любительським ловом риби 
незаконна. Адже власникам їх необхідно оформити документи, зарибнити 
водойми, сплачу-і вати відповідні податки і тільки тоді брати кошти за 
любительський вилов риби на орендованих водоймах. 

Світлана Ляшко. 
 


